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ÜNLÜLERLE İLGİLİ SES OLAYLARI

Büyük Ünlü Uyumu (Kalınlık-İncelik Uyumu)

Türkçe bir sözcüğün ilk hecesinde kalın ünlü varsa diğer hecelerdeki ünlüler de 
kalın olmalıdır; ilk hecede ince ünlü varsa diğer hecelerdeki ünlüler de ince 
olmalıdır.

Bu kurala büyük ünlü uyumu veya kalınlık - incelik uyumu denir.

sessizlik (……………….)

vatanım (……………….) 

tiyatro (……………….)

kalemlik (……....……….)



Küçük Ünlü Uyumu (Düzlük-Yuvarlaklık Uyumu)

Türkçede düz ünlülerden (a, e, ı, i) sonra düz ünlüler (a, e, ı, i), 
yuvarlak ünlülerden (o, ö, u, ü) sonra ya düz-geniş ünlüler (a, e) ya da 

dar-yuvarlak ünlüler (u, ü) gelir.

» bilezik (……………….) » yorucu (……………….) 

» karpuz (……………….) » horoz (…………….….) 

A, E, I, İ           A, E, I, İ O, Ö, U, Ü             A, E, U, Ü



Ünlü Düşmesi (Hece Düşmesi)

1. Çekimlenirken (ikinci hecede) düşme

omzu

burnu 

zihni

ufku 

nesli

2. Türetilirken düşme

sızladı

uyku

besle 

kavşak 

ilerle

buyruk

sararmış

3. Birleşirken düşme

Seyretmek

Kaynana

Kaydolmak

keşfet 

Niçin

böyle



Zor Örnekler

ödünç

sütlaç

dilenci

öğrenci



Ünlü Türemesi

Küçültme Eki “-cık / -cik”

dar(a)cık 

bir(i)cik

genç(e)cik 

az(ı)cık

Pekiştirme “p,r,s,m”

sap(a)sağlam 

yap(a)yalnız 

güp(e)gündüz

düp(e)düz

Ünlü Daralması 

“e, a” ünlüleriyle biten eylemlere “yor” eki getirildiğinde “e, a”
ünlüleri “ı, i, u, ü” ye dönüşür. 
………………….. a à ı, u e à i, ü 

Aşağıdaki örneklerin hangilerinde daralma vardır?

bekliyor (……………………..)

başlıyor (……………………..)

geliyor (……………………..)

kokluyor (……………………..)

dinliyor (……………………..)

görüyor (……………………..) 

izliyor (……………………..)

gözlüyor (……………………..)




